



ВЫСШАЯ ШКОЛА ЭКОНОМИКИ
НАЦИОНАЛЬНЫЙ ИССЛЕДОВАТЕЛЬСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ

ЭЛЕКТРОННЫЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ

ОРГАНИЗАЦИОННАЯ ПСИХОЛОГИЯ

ISSN 2312-5942

www.orgpsyjournal.hse.ru



2021. Том 11. № 1.



HIGHER SCHOOL OF ECONOMICS
NATIONAL RESEARCH UNIVERSITY

SCIENTIFIC E-JOURNAL

ORGANIZATIONAL PSYCHOLOGY

ISSN 2312-5942

www.orgpsyjournal.hse.ru



2021. Vol. 11. No. 1.

2021. Том 11. № 1.



Электронный научный журнал

URL: www.orgpsyjournal.hse.ru

E-mail: orgpsyjournal@hse.ru

Учредитель:

Национальный
исследовательский университет
Высшая школа экономики»



Выходит 4 раза в год



Редакция

Главный редактор:

Штроо В.А. (НИУ «Высшая школа экономики»)

Зам. главного редактора:

Липатов С.А. (Московский государственный университет)

Редакторы:

Вовна О.С. (НИУ «Высшая школа экономики»)

Редакционная коллегия:

Аксеновская Л.Н. (Саратовский государственный университет)

Базаров Т.Ю. (Московский государственный университет)

Бентон С. (ООО «Бпси», Лондон, Великобритания)

Булгаков А.В. (Московский государственный гуманитарный университет)

Гайдар К.М. (Воронежский государственный университет)

Дик ван Р. (Университет Гёте, Франкфурт-на-Майне, Германия)

Емельянов Е.Н. (Консалтинг-Центр «ШАГ»)

Карпов А.В. (Ярославский государственный университет)

Леонова А.Б. (Московский государственный университет)

Липатов С.А. (Московский государственный университет)

Маничев С.А. (Санкт-Петербургский государственный университет)

Моргунов Е.Б. (Московская Высшая школа социальных и экономических наук)

Мякушкин Д.Е. (Южно-Уральский государственный университет)

Осин Е.Н. (НИУ «Высшая школа экономики», Москва)

Поддьяков А.Н. (НИУ «Высшая школа экономики», Москва)

Сарычев С.В. (Курский государственный университет)

Серкин В.П. (НИУ «Высшая школа экономики», Москва)

Стоунер Дж. (Университет Фордхам, Нью-Йорк, США)

Такушьян Г. (Университет Фордхам, Нью-Йорк, США)

Шауфели В. (Университет Утрехта, Утрехт, Нидерланды)

Штроо В.А. (НИУ «Высшая школа экономики», Москва)

Корректор: Вовна О.С.

2021. Vol. 11. No. 1.



Scientific e-journal

URL: www.orgpsyjournal.hse.ru

E-mail: orgpsyjournal@hse.ru

Founder:

National research university

Higher School of Economics



Published 4 times per year



Editor-in-chief

Wladimir A. Stroh (*National Research University «Higher School of Economics», Russia*)

Deputy Editor-in-chief

Sergey A. Lipatov (*Lomonosov Moscow State University, Russia*)

Managing Editors

Olga Vovna (*National Research University «Higher School of Economics», Russia*)

Editorial Board

Lyudmila N. Aksenovskaya (*Chernyshevsky Saratov State University, Russia*)

Takhir Yu. Bazarov (*Lomonosov Moscow State University, Russia*)

Stephen Benton (*Bpsy Ltd., UK*)

Alexander V. Bulgakov (*Moscow State Humanitarian University, Russia*)

Rolf van Dick (*Goethe University Frankfurt-am-Main, Germany*)

Karina M. Gaydar (*Voronezh State University, Russia*)

Eugeny N. Emelyanov (*«Consultig Center «SHAG», Russia*)

Anatoly V. Karpov (*Yaroslavl Demidov State University, Russia*)

Anna B. Leonova (*Lomonosov Moscow State University, Russia*)

Sergey A. Lipatov (*Lomonosov Moscow State University, Russia*)

Sergey A. Manichev (*Saint Petersburg State University, Russia*)

Eugeny B. Morgunov (*Moscow School of Social and Economic Sciences, Russia*)

Dmitry Myakushkin (*South Ural State University, Russia*)

Evgeny N. Osin (*National Research University «Higher School of Economics, Russia»*)

Alexander N. Poddiakov (*National Research University «Higher School of Economics», Russia*)

Sergey V. Sarychev (*Kursk State University, Russia*)

Wilmar Schaufeli (*Utrecht University, Netherlands*)

Vladimir P. Serkin (*National Research University «Higher School of Economics, Russia»*)

James Stoner (*Fordham University, USA*)

Wladimir A. Stroh (*National Research University «Higher School of Economics, Russia»*)

Harold Takooshian (*Fordham University, USA*)

Corrector: Olga Vovna

Содержание

От редакции

6–7 Представляем новый номер

Исследования в организационной психологии

8–24 Методологическое обоснование изучения социального капитала организации

Л. Г. Почебут, В. А. Чикер, Н. В. Волкова, С. Д. Гуриева

25–46 Особенности копинг-стратегий российских и японских водителей во время дорожных пробок

В. В. Барабанищикова, Ф. Р. Султанова, А. И. Ковалёв, К. Хатояма, Д. М. Бояринов, Л. М. Губайдуллина

47–64 Психологическая классификация профессий при вахтовой организации труда на промышленных предприятиях

Я. А. Корнеева, Н. Н. Симонова

65–92 Эмоционально-личностное благополучие как предиктор субъективной успешности трудящихся

Л. В. Карапетян

Организационно-психологическая практика

93–112 Основные подходы к пониманию благополучия сотрудника: от теории к практике

А. Ю. Лисовская, С. В. Кошелева, Д. Н. Соколов, А. Ф. Денисов

113–126 Опыт формирования кадрового резерва медицинского вуза на основе комплексной оценки кандидатов

В. А. Лазаренко, А. А. Кузнецова, Н. С. Мещерина, Н. Н. Сорокина

Обзоры

127–151 Тесты ситуационных суждений: развитие подходов к пониманию оценки в анализе конкретной ситуации

Н. В. Боровикова, Е. В. Белоуско

Первые шаги

152–161 Неэтичное про-организационное поведение: обзор существующей литературы (на англ. яз.)

С. Хосаин

Организационная психология в лицах, диалогах, дискуссиях

162–187 Кто в России учится управлению: особенности личности слушателей образовательных программ «Мастер делового администрирования»

Е. К. Завьялова, С. Т. Посохова, А. Ю. Лисовская, Д. Н. Соколов

Конференции

188–189 XXII Апрельская международная научная конференция по проблемам развития экономики и общества 2021 г. (пресс-релиз)

Литературный гид

Content

Editorial

6–7 We are glad to introduce our readers to new issue

Research in organizational psychology

8–24 Methodological evidence of studying organizational social capital (in Russian)

L. G. Pochebut, V. A. Chiker, N. V. Volkova, S. D. Gurieva

25–46 Features of coping strategies for russian and japanese drivers during traffic congestion (in Russian)

V. V. Barabanshchikova, F. R. Sultanova, A. I. Kovalev, K. Hatoyama, D. M. Boyarinov, L. M. Gubaidilina

47–64 Psychological classification of professions in the fly-infly-out work organization at industrial enterprises (in Russian)

Y. Korneeva, N. Simonova

65–92 Emotional and personal well-being as a predictor of workers' subjective successfulness (in Russian)

L. V. Karapetyan

Organizational psychology in practice

93–112 Key approaches to understanding an employee's wellbeing: from theory to practice (in Russian)

A. Lisovskaia, S. Kosheleva, D. Sokolov, A. Denisov

113–126 Experience of the formation of the reserve for promotion to a managerial position in a medical university (in Russian)

V. Lazarenko, A. Kuznetsova, N. Meshherina, N. Sorokina

Reviews

127–151 Situational judgment tests: developing approaches to understanding case assessment (in Russian)

N. Borovikova, E. Belousko

First steps

152–161 Unethical pro-organizational behavior: A review of existing literature

S. Hosain

Organizational psychology in dialogues and discussions

162–187 Who studies management in Russia: personality traits of students of «Master of Business Administration» programs (in Russian)

E. K. Zavyalova, S. T. Posokhova, A. Y. Lisovskaya, D. N. Sokolov

Conferences

188–189 XXII April International Academic Conference on problems of economic and social development (in Russian)

Literary guide



От редакции

Мы представляем вам очередной номер журнала «Организационная психология».

В рубрике **«Исследования в организационной психологии»** вы найдёте четыре статьи междисциплинарного характера. Общеметодологические проблемы обсуждаются в статье *«Методологическое обоснование изучения социального капитала организации»* Л. Г. Почебут, В. А. Чикер, Н. В. Волковой и С. Д. Гуриевой. Международный авторский коллектив в составе В. В. Барабанщиковой, Ф. Р. Султановой, А. И. Ковалёва, К. Хатояма, Д. М. Бояринова и Л. М. Губайдуллиной представил статью *«Особенности копинг-стратегий российских и японских водителей во время дорожных пробок»*. Профессиям с особыми условиями трудовой деятельности посвящена статья *«Психологическая классификация профессий при вахтовой организации труда на промышленных предприятиях»* Я. А. Корнеевой и Н. Н. Симоновой. Связь между благополучием личности и её субъективной успешностью обсуждается в статье Л. В. Карапетян *«Эмоционально-личностное благополучие как предиктор субъективной успешности трудящихся»*.

Тема благополучия также звучит и в рубрике **«Организационно-психологическая практика»**, а именно — в статье А. Ю. Лисовской, С. В. Кошелевой, Д. Н. Соколова и А. Ф. Денисова *«Основные подходы к пониманию благополучия сотрудника: от теории к практике»*. Реальная практика управления персоналом образовательного учреждения представлена в статье *«Опыт формирования кадрового резерва медицинского вуза на основе комплексной оценки кандидатов»*, авторы: В. А. Лазаренко, А. А. Кузнецова, Н. С. Мещерина, Н. Н. Сорокина.

Рубрику **«Обзоры»** сегодня представляет статья петербургских психологов-практиков Н. В. Боровиковой и Е. В. Белоуско *«Тесты ситуационных суждений: развитие подходов к пониманию оценки в анализе конкретной ситуации»*.

В рубрике **«Первые шаги»** вы найдёте статью из Китая *«Неэтичное про-организационное поведение: обзор существующей литературы»* (на англ. яз.). Автор С. Хосаин.

В рубрике *«Организационная психология в лицах, диалогах, дискуссиях»* размещена статья ещё одного авторского коллектива из Санкт-Петербурга *«Кто в России учится управлению: особенности личности слушателей образовательных программ «Мастер делового администрирования»* Е. К. Завьяловой, С. Т. Посоховой, А. Ю. Лисовской и Д. Н. Соколова.

Рубрику **«Конференции»** представляет пресс-релиз *«XXII Апрельская международная научная конференция по проблемам развития экономики и общества»*.



ORGANIZATIONAL PSYCHOLOGY

Editorial

We present our journal's new edition Issue #1, 2021.

In the **Research in organizational psychology** heading, you will find four interdisciplinary articles. General methodological problems are discussed in the article *"Methodological evidence of studying organizational social capital"* by Ludmila Pochebut, Vera Chiker, Nataly Volkova, and Svetlana Gurieva. International team of authors (Valentina Barabanshchikova et al.) presented the article *"Features of coping strategies for russian and japanese drivers during traffic congestion"*. Professions with special working conditions are discussed in the article *"Psychological classification of professions in the fly-in fly-out work organization at industrial enterprises"* by Yana Korneeva and Natalya Simonova from Arkhangelsk (Northern Russia). The link between well-being and success is discussed in the article by Larisa Karapetyan *"Emotional and personal well-being as a predictor of workers' subjective successfulness"*.

The topic of well-being is also covered in the **Organizational psychology in practice** section, namely in the article by Antonina Lisovskaia et al. *"Key approaches to understanding an employee's wellbeing: from theory to practice"*. The real practice of personnel management of an educational institution is presented in the article *"Experience of the formation of the reserve for promotion to a managerial position in a medical university"* by authors: Victor Lazarenko, Alesya Kuznetsova, Natalya Meshherina, and Natalia Sorokina.

The **Reviews** rubric in this issue is presented by an article by St. Petersburg psychologists-practitioners: Natalya Borovikova and Ekaterina Belousko *"Situational judgment tests: developing approaches to understanding case assessment"*.

Under the heading **First steps** you will find an article by the author from China *"Unethical pro-organizational behavior: A review of existing literature"* (in English) written by Sajjad Hosain.

In the **Organizational psychology in dialogues and discussions** rubric posted an article *"Who studies management in Russia: personality traits of students of «Master of Business Administration» programs"* written by another group of authors from St. Petersburg: Elena Zavyalova, Svetlana Posokhova, Antonina Lisovskaya, and Dmitry Sokolov.

The **Conferences** rubric is presented by the announcement *"XXII April International Academic Conference on problems of economic and social development"*.

Please, enjoy the reading!